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Nehéz műfaj lett a szakmai beszámoló mostanra a lovassportok háza táján. 

Nehéz, mert az ember szeretne elégedett lenni az elvégzett munkával, de közben objektívnek kell 
maradni. 

Nehéz műfaj, mert ha felsoroljuk az elmúlt év eredményeit, akkor csak számokat, adatokat közlünk, 
amiket mindenki ismer. Esetleg, csak fényezzük magunkat olyan eredmények hirdetésével, amit nem 
mi magunk értünk el. Természetesen, ha nem adatokat olvasunk fel, akkor pedig csak 
mellébeszélünk. 

Nehéz, mert ahogy a közélet minden szegmense, úgy a lovassport is végletekig polarizált lett. Az 
értelmetlen és végtelen állóháborúk korát éljük. 

Mi a Lovastorna Szakág tagjai, vezetői szerencsésnek mondhatjuk magunkat, mert egy ilyen kis 
szakágnak hiszem, hogy van még esélye a közös, eredményes munkára, de ezzel mindannyiunknak 
dolga van. Meg kell hallanunk a jogos, nem személyeskedő kritikát, reagálnunk kell rá és 
cselekednünk.  

Tisztújító Közgyűlés vár ránk, a jelenlegi vezetés különleges négy évet tudhat a háta mögött. Így egy 
kicsit talán megbocsájtható, ha nem csak egy évet értékelünk most. 

Talán csak egy hónapja kaptunk bizalmat, amikor egy járvány megálljt parancsolt a világnak. Azt 
hiszem máig vannak egyesületek, akik a lezárások terhét nem heverték ki. Rövid időre lélegezhettünk 
fel a Covid után, hiszen a világgazdaságon végig söprő magas infláció újabb nehézség elé állította a 
gazdálkodó egyesületeket, drágább lett az élet, drágább lett a sportolás. A nehézségek után is itt 
vagyunk és büszkék lehetünk a közösen elért eredményekre. 

Kialakítottuk a modern kor követelményeinek megfelelő rajtengedély vizsgát, ami a szakág 
különlegessége miatt talán nem a legideálisabb, de vizsgáztatóink felkészülten, jól végezték 
feladatukat az elmúlt években. 

Bírói képzésünk és a nemzetközi szabályok lekövetése naprakész, bízunk benne, hogy több versenyen 
tudunk feladatot adni a bíróknak ezután. 

A kaposvári és a budapesti MOVIE is biztos helyen van, és jól szolgálja a magyar lovassport érdekeit. 

Sajnos a szakági lovakkal kapcsolatban már óvatosabban kell fogalmaznunk. Carlos még mindig a BLK 
csapatát erősítené, de sajnos egészségi problémákkal küzd. Des Lys Du Vivaro a Pasaréti Honvéd 
Lovardából a Tündérkertbe költözött, bízunk benne, hogy sokáig segíteni tudja az egyesület 
munkáját. 

Vannak és voltak hiátusok az elmúlt négy, illetve egy évben is. Voltak igenis jó kezdeményezéseink, 
amiket folytatni kell, ha találunk rá forrást. Vágyaink és elvárásaink kialakításához, azonban egy 
dolgot tisztán és objektíven kell látnunk: A Lovastorna Szakág kevesebb pénzt képes előteremteni, 
mint amennyire szüksége lenne az ideális működéshez. Éppen ezért igyekeztünk a szakágat és annak 
eredményeit láthatóvá és „eladhatóvá” tenni, az elért eredményeket bemutatni, hogy forráshoz 
juttassuk a szakágat. Szerencsére a Magyar Lovassport Szövetség Elnöksége meghallotta a hangunkat 
és forrást biztosított különböző programjainkhoz az elmúlt négy évben. De nem dőlhetünk hátra, 



keresni kell további forrásokat, folytatni kell a „brand építést”, hogy ezután se csak a saját 
forrásainkból kelljen gazdálkodni.Villányi Krisztina és Rózsahegyi Róbert a FEI Szolidaritási Alapjához 
is pályázatot nyújtott be, a visszajelzések szerint hamarosan döntés születhet erről a FEI-nél, bízunk 
benne, hogy jó hírekkel szolgálhatunk hamarosan. 

Szép nemzetközi sikerekkel büszkélkedhettünk az elmúlt években, ezért olykor hallani, velünk 
kapcsolatban a sikerszakág kifejezést. Ciklusunk elején aktív versenyzőként elbúcsúztunk Bence 
Balázstól, de Németh Blanka gondoskodik róla, hogy legyen kiért szurkolni a továbbiakban is. Látjuk, 
hogy van kiért dolgozni, és jön a következő generáció, aki le fogja tenni a névjegyét a nemzetközi 
porondon is. 

Kevés hazai verseny, és megemelkedett versenyrendezési költségek jellemezték a 2023-as évet. 
Elismeréssel tartozunk mindenkinek, aki vállalta a versenyrendezés terheit! Ha sem a rendező 
egyesület, sem a versenyzők nem tudják biztosítani a versenyzés költségeit, akkor erre saját, vagy 
külső forrást kell találnunk. 

Meg kell őriznünk és továbbfejleszteni a műlovas versenyt, szép példa volt a közös munkára a 
szabálymódosító online fórum, köszönet érte mindenkinek!  

Az edző utánpótlás, képzés terén komoly erőfeszítésekre lesz szükség. Lovastorna edzést csak 
lovasedző végzettséggel lehet tartani, vagyis az edzői vizsgán ugyanúgy ugratnia és lovagolnia kell 
edzőinknek, mint például egy díjugrató edzőnek, nincs lovastorna „szakirány”. A legtöbb lovastornász 
nem tanul meg lovagolni lovastorna pályafutása alatt, így emiatt nem tud majd edzői papírt szerezni, 
hogy hivatalosan, saját jogon edzősködjön, így nem fog ebben a szakágban jövőképet látni. Erre 
mindenképpen megoldást kell találnunk! 

A szabadidős szakággal való együttműködésben elmaradásban vagyunk, ezt feltétlen pótolnunk kell. 
Jelenleg ezen dolgozik Wagner Kinga és Csilló Rita, hogy ne kelljen senkinek „fekete versenyen” 
megmérettetni magát. Ki kell alakítanunk a szabályos kereteket, hogy nyithassunk egy jelentős bázis 
felé. 

Élsportolóinknak 2023. év legnagyobb eseménye és feladata az Európa- és Világbajnokság volt, ahol 
fantasztikus magyar szereplést láthattunk. 

Idén került először egy helyen, egy időben megrendezésre a Felnőtt Lovastorna Európa Bajnokság és 
a Junior és Fiatal Lovastornász Világbajnokság, rekordhosszúságú világversenyt hozva létre ezzel. Az 
egy hétig tartó versenyen a résztvevők összesen tizenegy kategóriában – öt európai és hat világszintű 
versenyszámban – mérték össze tudásukat Flyingében, Svédországban. Számunkra viszont nem ezért, 
hanem az utóbbi időszak legsikeresebb magyar delegációja miatt lett fontos a július végén 
megrendezett bajnokság. A Csipkereki Olga által kiválóan vezetett, és a Magyar Lovas Szövetség által 
támogatott delegáció három hatodik, egy hetedik, egy nyolcadik, valamint 19., 20. és 47. 
helyezésekkel zárta a megmérettetéseket. 

Magyarország nem maradt történelmi siker nélkül: az évek óta kitartóan versenyző Németh Blanka a 
hatodik helyen végzett, megszerezve ezzel az utóbbi évtizedben Magyarország legjobb felnőtt női 
egyéni helyezését. 

A felnőtt párosok versenyében lépett pályára a felnőtt EB-n részt vevő másik magyar egység, Hantos 
Orsolya és Habsburg-Lothringen Károly Konstantin. Orsi és Károly a szép hatodik helyen zárták a 
versenyt.  

Junior és Fiatal Lovastornász Világbajnokság: 

Két magyar versenyző is részt vett ebben a versenyszámban: Bohácsi Melinda életében először, 
Hutton Florencia pedig immár másodszor vett részt világversenyen fiatal lovastornász kategóriában. 
Melinda a 19., míg Florencia a 20. helyen zárta versenyt. 



Szintén kétszeres magyar érdekeltség volt a fiatal lovastornász férfi kategóriában: Basa Máté és 
Habsburg-Lothringen Károly Konstantin képviselte hazánkat. Összesítésben végül Máté végzett 
előrébb, egyben megszerezve Magyarország eddigi legjobb fiatal lovastornász helyezését, egy 
hatodik helyet, Károly szintén kiváló eredménnyel a hetedik helyen zárta egyéni pályafutását. 

Junior lány kategóriában ígéretesen kezdett egyetlen magyar versenyzőnk, a szintén nagyon fiatal 
Csipkereki Brigitta. Brigi a kötelezők után a huszonharmadik helyen állt, karnyújtásnyira a húszas 
döntőtől. Sajnos azonban lova Belasco a kűrnél nem viselte jól a hatalmas, mozgó kivetítő jelenlétét a 
melegítőpályán, Brigi így a kűrben nem tudta megmutatni azt, amire már a szezonban láttuk, hogy 
képes. Egy gyengébb pontszámú, mindössze az ötvenedik kűrrel a negyvenhetedik helyen zárta élete 
első világbajnokságát. Az út azonban még bőven nyitva áll, a következő években további szép 
eredményeket várhatunk majd Brigitől. 

Kiválóan szerepelt magyar csapatunk is (Szloszjár Nóra, Szász Janka, Gyombolai Szonja Léna, Gaál 
Mária Gréta, Farkas Kamilla, Radák Luca Mira összeállítású) Cornetto hátán, Habsburg-Lothringen  
Eilika futószárazásával. Egy nagyon szoros versenyben a nyolcadik helyen zártak. 

Az évet a kaposvári Országos Bajnokságsággal zártuk 2023-ban.  

Közös érdekünk és közös feladatunk, hogy több verseny és több versenyző legyen a következő 
években. 

Köszönet mindenkinek az elmúlt négy évben végzett munkájáért! 

 

 

 

2024. január 26.        Rózsahegy Róbert 

         szakági elnök 

 


